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Rozhovor s Prelátem
Opus Dei

Biskup Javier Echevarría
poskytl 3. října 2008 římským
novinám La Repubblica
rozhovor k 80. výročí založení
Opus Dei.

28.10.2008

Opus Dei má 83 000 laických členů a
1900 kněží. Většina je v Evropě a
Americe, ale 6 600 žije v Africe, Asii a
Austrálii. Když se ohlédne za jeho
prvními 80 lety a uvažuje o
budoucnosti, říká Prelát: „Opus Dei
existuje, aby lidem připomínalo, že



Bůh každého povolává stát se
svatým, a aby jim pomohlo žít
Evangelium v nesčetných situacích
všedního dne. Před osmdesáti lety
bylo toto poselství nové a dokonce
revoluční a je takové i dnes.“ Biskup
Javier Echevarría vidí u dnešních lidí
hledání „smyslu života, s nadějí,
které si ani nemusí být vědomi. Je to
hledání smyslu, který překračuje
tento svět, ze kterého mnozí utíkají,
ale který zároveň tak moc potřebují.“

Šestasedmdesátiletý muž křehké
postavy stále hraje jednou týdně
tenis, s potěšením poslouchá
Beethovena, a když to dovolí čas, čte
nové knihy o teologii, filosofii,
kanonickém právu, církevní historii
a literaturu. Tenis ho naučil hbitě
vracet podání.

Mons. Echevarrío, Šifra Mistra
Leonarda (The Da Vinci Code) vám
poskytla mnoho publicity, ale její
vyobrazení Opus Dei jako



podezřelé, tajemné skupiny je stále
v oběhu.

„Nevypadá trochu divně mluvit o
tajuplnosti na stránkách velkých
novin? Každý den nám přicházejí
stovky dotazů od lidí, kteří s námi
chtějí být v kontaktu. Na 
www.opusdei.org (česky 
www.opusdei.cz) poskytujeme
aktuální zprávy, dokumentaci a
osobní postřehy ve 28 jazycích.
Každý, kdo potkal někoho z věřících
Prelatury, zná jeho závazek a
odevzdání se Kristu. Pro nás
průhlednost znamená nechat Ježíše,
aby byl vidět v našem přátelství a ve
vztazích našeho každodenního
života.“

Patří členové Opus Dei především
mezi lidi na vedoucích místech,
vlivné, dobře situované osoby?

„Ve skutečnosti patří většina věřících
Opus Dei ke střední třídě a mnozí
jsou na konci každého měsíce pod
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velkým finančním tlakem. Ale
důležité je, že každá čestná profese
může být posvěcena a stát se
příležitostí najít Krista. Naše
duchovní formace je určena pro lidi
všech společenských kategorií.“

Nejsou členové Opus Dei trochu
příliš dychtiví dělat
proselytismus?

„Ježíš povolal všechny křesťany, aby
ho následovali a stali se ‘rybáři
duší.’“ Na apoštolát a proselytismus
by se nemělo nahlížet jako na cíle
samy o sobě, ani jako na způsob,
kterým by se nějaká instituce mohla
pokoušet budovat sebe samu. Naším
cílem je přinést Krista mnoha dalším
lidem a vždycky přitom respektovat
jejich osobní svobodu. Opus Dei
nemá žádný jiný cíl, než odrážet
nauku všeobecné církve.“

Jaké je dnes ústřední zaměření
vašeho poslání?



„Naše poslání následuje priority
každého historického období. Dnes je
hlavní výzvou rodina: údržba
domova, vzdělávání dětí, péče o lidi
pokročilého věku a nemohoucí,
harmonizace pracovního rozvrhu
rodičů. Tudíž je jednou z našich
priorit křesťanská formace mnoha
rodičů, ať už patří nebo nepatří k
Opus Dei.“

Také ateistů a agnostiků?

„Jsme otevřeni pro každého, včetně
lidí, kteří ani nevědí, že mají
nesmrtelnou duši a nechtějí to vědět.
Zacházíme s nimi jako s přáteli,
bratry a sestrami, a nabízíme se jim
ke službě, stejně jako to děláme pro
kohokoliv jiného.“

Osmdesát let je dlouhá doba: Co se
Opus Dei naučilo? Jaké nedostatky
musí být napraveny?

„Vidím to, co jsem tak často slýchal
říkat sv. Josemaríi Escrivu, a ne z



pýchy nebo arogance: že Opus Dei
nebude nikdy potřebovat reformu,
aby se přizpůsobilo měnícímu se
světu. Protože jeho cílem je učit
každého, počínaje sebou samými,
posvěcovat všední život. Protože
žijeme ve světě, bude vždycky
nezbytné zaměřovat svůj zrak na
Boha, který nás nikdy neopouští,
který nám stále nabízí pomocnou
ruku, abychom pochopili, jak jít dál s
jeho pomocí.“

Co jste se naučil vy osobně jako
Prelát?

„Každý den se musím učit, jak se
modlit, jak být více umrtvený, jak
sloužit každému, koho potkám.
Protože slova našeho Pána nejsou
jednoduše příběhem, ale skutečností.
Řekl: ‘Pokud jste zacházeli špatně s
nemocnými, chudými, nevzdělanými,
zacházeli jste špatně se mnou.’“

Na co si zvláště vzpomínáte, pokud
jde o sv. Josemarii?



„Co na mne zapůsobilo, byla jeho
dobrá nálada, vedle jeho lásky k
Bohu. Byl dobrý učitel, který věděl,
jak povzbuzovat a napomínat lidi,
kněz a otec, který se plně odevzdal
službě Bohu a duším. Hodně se smál
a žertoval se mnou. Na cestách
autem zpíval populární milostné
písně, kterými vyjadřoval svoji lásku
k Bohu. Jednou nám řekl, že až bude
umírat, chtěl by slyšet italskou píseň
o otevření oken, aby mohlo dovnitř
‘jarní slunce.’“

Vykonáváte také apoštolskou práci
v Latinské Americe, Africe a Asii.
Co se děje tam?

„V tyto dny všude hodně slyšíme o
konzumerismu. Ale nezapomínejme,
že velká část světa žije v podmínkách
chudoby a bídy. I na Západě.
Odpovědí církve bylo vždycky
poskytovat nejenom hmotnou péči,
ale také vzdělání. Například v
peruánských Andách někteří věřící



Prelatury, spolu s dalšími lidmi,
vytvořili síť ‘venkovských družstev,’
která učí jazykovým schopnostem a
základním hygienickým a sanitárním
návykům. V tak mnoha zemích, na
jižní i severní hemisféře, je výzvou
pomoci místním lidem, aby přijali
zodpovědnost za zlepšování své
vlastní společnosti.“

Jste také v Číně?

„Čína pro nás není nová, stejně jako
Rusko. Mnozí z věřících Opus Dei
pracují v Číně – jako diplomaté,
inženýři, právníci, učitelé. Jsou
obyčejnými občany, kteří se stýkají s
mnoha lidmi okolo sebe a snaží se,
aby se cítili chápáni a milováni. Také
jim přinášejí semeno Kristova učení.
Máme aktivity vzdělávací a sociální
pomoci v Hong Kongu, Macau a
Kantonu. A kněží odpovídají na
povolání pomáhat lidem v pevninské
Číně.“



Mons. Echevarrío: Josemaría
Escrivá už byl svatořečen. Začal
nyní beatifikační proces jeho
nástupce, Álvara del Portilla? Proč
vás tak zajímá mít vlastní světce?

„Nedychtíme po svatých, ale po
svatosti. Je to svatost, co nás
přibližuje našemu Pánu, který je
pokoj a radost pro celý svět. Není
naším cílem ukazovat na svaté a
říkat ‘podívejte, jak je tento svatý
zvláštní!’ Naším cílem je pomáhat
všem mužům a ženám vidět, že
mohou zápasit, aby se stali svatými.“

La Repubblica, Řím, ptal se
Marco Politi
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